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اقتصادی

تلاش نفت برای ۱۰۰ دلاری شدن
کارش�ناس حوزه انرژی اظهار داش�ت: ما باب�ت عدم صادرات رق�م 2.8 میلیون 
بش�که ای س�ال های گذشته متضرر افزایش قیمت امروز هس�تیم، اما در عین حال 

نفت صادر نشده در چاه ها باقی مانده و آماده تولید و صادرات است،
به گزارش ایلنا، براس��اس تصمیمِ ، ۱۲ مهرماهِ وزیران نفت و انرژی اوپک پلاس تولید نفت 

کشورهای عضو این ائتلاف ۴۰۰ هزار بشکه افزایش می یابد.
اوپک و متحدانش در نوزدهمین نشس��ت خود در م��اه ژوئیه توافق کرده بودند که هر ماه 
تولیدش��ان را در مجم��وع ۴۰۰ هزار بش��که در روز افزایش دهند تا ب��ه محدودیت عرضه ۵ 
میلیون و ۸۰۰ هزار بشکه در روز پایان دهند. این توافق جدید برای افزایش تولید و بازگشت 
به رقم قبلی تولید در اوپک در حالی اس��ت ک��ه قیمت نفت مرز ۸۰ دلار را رد کرده و طبق 

برخی پیش بینی ها به ۱۰۰ دلار نزدیک می شود.
محمدعلی خطیبی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره متضرر ش��دن ایران بابت 
غیبت در بازار نفت با توجه به روند رو به رش��د قیمت و تصمیم برای افزایش مجدد تولید از 
س��وی اوپک پلاس به دلیل رشد تقاضا اظهار داشت: تصمیم کلی اوپک پلاس در اجلاس های 
گذشته این بوده که کاهش تولید را به تدریج به صفر برسانند و به حالت عادی برگردند، یعنی 
با توجه به از سرگیری مجدد فعالیت های اقتصادی تولید نفت نیز به حالت عادی برمی گردد، 
اما بنا بر این است که یکباره نسبت به افزایش تولید اقدام نکنند و ماه به ماه بازار را ارزیابی 
کرده و نیازس��نجی می کنند که آیا بازار کشش دارد یا خیر، سپس طبق توافق ماهانه؛ ۴۰۰ 

هزار بشکه افزایش تولید اعمال می کنند، مشروط به اینکه بازار اجازه بدهد.
وی با بیان اینکه در فصل س��رما تقاضا برای س��وخت حرارتی رشد پیدا می کند و طبیعتا 
مص��رف گاز هم افزایش پیدا می کند، افزود: مس��ئله بحران س��وخت ام��روز در اروپا هم به 
مباحث مقطعی و هم به مشکلات بنیادین برمی گردد، مثلا مشکل سوخت انگلستان مربوط 
به موضوع لجس��تیک است، ضمن اینکه کلان مسئله هم به عدم سرمایه گذاری طی سالهای 
گذش��ته برمی گردد. این کارش��ناس حوزه انرژی با بیان اینکه ما بابت عدم صادرات رقم ۲.۸ 
میلیون بش��که ای س��ال های گذشته متضرر افزایش قیمت امروز هس��تیم، گفت: اما در عین 
حال نفت صادر نشده در چاه ها باقی مانده و آماده تولید و صادرات است، ضمن اینکه توفیق 
اجباری داش��تیم که وابس��تگی مان را به درآمدهای نفتی کم کردیم و رویکردمان به درآمد 
غیرنفتی افزایش پیدا کرد، اگر به همان میزان قبلی صادرات داشتیم تا به این حد به صادرات 

غیرنفتی و تولید داخل توجه نمی کردیم و تهدیدها به فرصت تبدیل نمی شد.
وی درباره بازگش��ت نفت ای��ران با توجه به افزایش مجدد عرضه از س��وی تولیدکنندگان 
خاطرنش��ان کرد: اعضای اوپک پلاس قول داده اند که با لغو تحریم ها ظرفیت ایران را در نظر 
می گیرند و به بازگشت ما کمک می کنند، بنابراین بر اساس قول داده شده بازگشت ایران با 

سختی همراه نیست و طبق روال عادی انجام می شود. 
خطیبی تاکید کرد: اکنون فضای پالایشی عوض شده قبلا هر پالایشگاهی بر اساس مصرف 
نفت خاصی تعریف می ش��د که امکان تغییر مش��کل بود، اما در حال حاضر مصرف کنندگان 
نفت خام را از کشورهای مختلف وارد می کنند تا امنیت انرژی خود را بالا ببرند، یعنی نفت را 

به صورت ترکیبی از انواع مختلف به عنوان خوراک مصرف می کنند. 
وی درباره بازگشت مشتریان در صورت لغو تحریم های ایران یادآور شد: در زمان لغو تحریم 
قبلی هم مشتریان ما بازگشتند و مشکلی برای پالایشگاه ها پیش نیامد و ایران هم به جایگاه 
خود برگش��ت، قطعا مشتریان تمایل دارند که مجددا از ما نفت بخرند و. ضمن اینکه تجارت 
با ایران در واقع یک بازی برد-برد است زیرا در قبال نفت صادرتی؛ ما هم از این کشورها کالا 

می خریم، تعلل امروز هم  بخاطر نگرانی از جریمه است
اما بهروز نامداری معتقد اس��ت: در این دو س��ال اخیر به حدی برای انرژی س��بز تبلیغات 
ش��ده که منجر به کاهش س��رمایه گذاری در حوزه انرژی های ش��ده و از س��وی دیگر فاصله 
تقاضا بس��یاری از تاسیس��ات را از مدار خارج کرده بود، بنابراین قیمت کنونی بازتاب این دو 
سال گذشته است. وی درباره بازگشت ایران به بازار به ایلنا گفت: ابتدا باید ببینیم چارچوب 
تحریم ها به چه ش��کل خواهد ش��د، آیا اجازه بازگشت به بازار به ما داده می شود یا خیر؟ اگر 
فرض کنیم مذاکرات به نتیجه برسد و بتوانیم به بازار برگردیم مهم این است که چقدر توان 
تولید داریم، بس��یاری از تاسیس��ات نفتی ما طی دو سال اخیر تحلیل رفته و استهلاک پیدا 
کرده اند بنابراین ما با یک هندوانه دربسته مواجهیم که می تواند ارزیابی نزدیکترین مسئولان 

را هم با چالش روبرو کند. 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ترکیه مطرح کرد:

 آمادگی پلتفرم های ایرانی برای ارائه خدمات 
در جمهوری آذربایجان

وزی�ر ارتباط�ات و فناوری اطلاعات در دی�دار با همتای آذربایجان�ی خود درباره 
راه اندازی مراکز داده مش�ترک بین دو کشور ایران و جمهوری آذربایجان به منظور 
میزبان�ی از محتواها و خدمات بین الملل�ی پرکاربرد مذاکره کرد.از وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، »عیس�ی زارع پور« وزیر ارتباط�ات و فناوری اطلاعات، دومین 
روز اجلاس وزیران ارتباطات و حمل ونقل کش�ورهای درحال توس�عه در اس�تانبول 
را با دیدارهای دوجانبه هیئت ایران و س�ایر هیئت های ش�رکت کننده و شرکت در 

نشست های تخصصی پشت سر گذاشت.
از جمله دیدارهای دوجانبه وزیر ارتباطات، گفتگو با رشاد نبی اف وزیر ارتباطات و حمل ونقل 
جمهوری آذربایجان بود. دو طرف در این دیدار ضمن بررس��ی زمینه های همکاری مشترک 
توافق کردند در حوزه تعاملات بین المللی همکاری های خود را گس��ترش دهند و با برگزاری 

نمایشگاه های مشترک، توانمندی های بخش خصوصی در حوزه ارتباطات را تقویت کنند.
زارع پور پس ازاین دیدار با اشاره به اهمیت موضوع ترانزیت ترافیک داده از شمال به جنوب 
گفت: جمهوری آذربایجان می تواند در ارتباط با ترانزیت ترافیک داده نقش کلیدی ایفا کند.

وی افزود: در این دیدار ابراز علاقه خودمان را درباره راه اندازی مراکز داده مشترک بین دو 
کشور اعلام کردیم، مراکزی که می تواند میزبان محتواها و خدمات بین المللی پرکاربرد باشد 

و برای کاربران هر دو کشور کیفیت کاربری بهتری را ایجاد کند.
تبیین ظرفیت ش��رکت های فن آور و پلتفرم های ایرانی و همگرایی دو کشور برای تعامل با 
پلتفرم های منطقه ای از دیگر مباحث مطرح ش��ده در این دیدار دوجانبه بود. اعلام آمادگی 
پلتفرم های ایرانی برای ارائه خدمات در جمهوری آذربایجان از دیگر محورهای مورد بحث در 
این نشس��ت مورد تأکید قرار گرفت که وزیر ارتباطات و حمل ونقل آذربایجان از آن استقبال 
کرد. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در ادامه برنامه های خود در استانبول از سرکنسولگری 

جمهوری اسلامی ایران در این شهر بازدید کرد.
زارع پور در بازدید از بخش های مختلف سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در استانبول 

ضمن گفت وگو با مراجعین و کارکنان از مشکلات آن ها آگاه شد.
دوازدهمین نشست شورای ارتباطات و فناوری های اطلاعات اجلاس ارتباطات و حمل ونقل 

کشورهای درحال توسعه با حضور عیسی زارع پور وزیر ارتباطات در ترکیه برگزار شد.

آخرین اخبار از راه اندازی هسته معاملات بومی بورس
مدیرعام�ل ش�رکت مدیریت فن�اوری بورس آخری�ن اخبار از راه اندازی هس�ته 

معاملات بومی بازار سرمایه را اعلام کرد.
روح الله دهقان در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر این که برای ارتقای ظرفیت سامانه معاملات 
از اوایل اوج گرفتن بازار س��رمایه اقداماتی انجام ش��د، توضیح داد: س��امانه معاملات موجود 
نس��بت به سامانه اصلی که از ش��رکت فرانسوی خریداری ش��ده بود ظرفیت های به مراتب 
بالاتری دارد و شاید بیش از ۱۰ برابر سامانه فرانسوی در این سامانه ظرفیت سازی شده که 

این امر به دلیل توسعه هایی است که روی سامانه انجام گرفته است.
وی ادامه داد: باید به این نکته توجه کرد که هر سامانه مبتنی بر فناوری اطلاعات تا حدی 
قابل گس��ترش و قابل توس��عه است و تا یک میزان مش��خص از ظرفیت را می تواند پوشش 
دهد به همین دلیل در بحث های بلندمدت و میان مدت بحث سامانه معاملات بومی و تولید 
داخل را مطرح کردیم. مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس ادامه داد: با سامانه معاملات 
بومی می توانیم ظرفیت های بالاتری را پوش��ش دهیم. این سامانه در حال حاضر تولید شده 
و از خردادماه س��ال جاری کارهای آن نهایی شده است اما بهره برداری از این سامانه نیازمند 

مشارکت سازمان بورس و بورس های کشور یعنی بورس تهران و فرابورس است.
وی با تاکید بر این که برای بهره برداری از س��امانه نیاز به مش��ارکت نهادهای مذکور است، 
توضیح داد: به هر حال نمادهای معاملاتی باید به این سامانه منتقل شود و مدیریت  نمادهای 
معاملاتی در اختیار بورس ها و س��ازمان بورس اس��ت. در این راستا نامه نگاری های لازم را با 
س��ازمان انجام داده ایم و منتظر تصمیم گیری س��ازمان برای تعیین نحوه بکارگیری س��امانه 

هستیم، زیرا سازمان باید تصمیم بگیرد کدام نمادها به سامانه جدید منتقل شود.
وی ادامه داد: در واقع هنوز تصمیم گیری در سازمان بورس و شرکتهای بورس و فرابورس 
صورت نگرفته و به شرکت مدیریت فناوری اعلام نشده است تا بتوانیم برای بهره برداری اقدام 
کنیم. پیش بینی می ش��ود بعد از فرآیندهای قراردادی و تصمیم گیری ش��ش ماه زمان برای 

زیربار بردن سامانه نیاز داریم.

وزیر راه و شهرس�ازی گفت: ت�ا ۱۰ روز دیگر 
ثبت نام در س�امانه تقاضای مسکن برای اجرای 

قانون جهش تولید مسکن آغاز خواهد شد.
ب��ه گزارش ایلنا از وزیر راه و شهرس��ازی، رس��تم 
قاس��می، وزیر راه و شهرس��ازی در حاش��یه نشست 
شورای عالی مسکن با بیان اینکه امروز اولین جلسه 
ش��ورای عالی مسکن با حضور رییس جمهور و دیگر 
اعضا برگزار شد، گفت: با شروع دولت سیزدهم برای 
عم��ل به قول رییس جمه��ور و اجرای قانون جهش 
تولید مس��کن که دو هفته پیش عملا به دولت ابلاغ 
شده است، اقداماتی انجام دادیم که بتوانیم تولید ۴ 

میلیون مسکن در ۴ سال را محقق کنیم. 
وی ادام��ه داد: ب��رای اح��داث ۴ میلی��ون واح��د 
مس��کونی در ۴ سال  نمی توان در هر سال تنها یک 
میلیون واحد مس��کونی احداث کرد، چراکه ساخت 
مس��کن یک س��ال و نیم تا دو س��ال طول می کشد. 
ما برای جبران این موضوع و حل مس��اله زمانبندی 
مجبوریم که احداث تعداد بیش��تری مس��کن را آغاز 
کنی��م. بنابرای��ن در ح��ال آغاز اح��داث دو میلیون 
واحد مس��کونی هس��تیم. تفاهم نامه احداث بخشی 
از ای��ن واحدها ام��روز در حضور ریی��س جمهور با 
بنیاد مس��کن، صندوق تع��اون، وزارت کار، بس��یج 
و مجموع��ه کس��انی ک��ه در حوزه توزی��ع مدیریت 
س��اخت به ما کمک می کنند، امضا ش��د و به زودی 
 عملی��ات اجرایی احداث دو میلیون واحد مس��کونی

 آغاز می شود.
قاسمی با اشاره به اقدامات اجرایی انجام شده برای 
اح��داث این واحدهای مس��کونی گفت: اولا لازم بود 
که مس��اله زمین به عنوان ی��ک موضوع مهم مرتفع 
ش��ود. در ۱۰ اقدام راهبردی وزارت راه و شهرسازی 
ایجاد بانک زمین پیش بینی ش��ده بود که این مورد 
اکنون  پیشرفت خوبی دارد. نیاز کشور باید از محل 
زمین های دولت تامین شود که بخشی از آن در این 

مدت کوتاه محقق شده است.
وی ادام��ه داد: در زمین��ه تس��هیلات در قان��ون 

پیش بینی ش��ده اس��ت که ۳۶۰ هزار میلیارد تومان 
در س��ال به بخش مسکن تس��هیلات داده شود. این 
مس��اله قانون است و باید اجرا ش��ود. به عنوان یک 
اقدام دیگر ایجاد صندوق ملی مس��کن در وزارتخانه 
شروع ش��ده و این اقدام می تواند بازوی موفقی برای 
اجرای این قانون باش��د. امیدواریم که بتوانیم به این 
توافقات سرعت دهیم و مساله ساخت مسکن به ویژه 
برای اقش��ار کم درآمد و دهک ه��ای پایین با قیمت 

مناسب را حل کنیم.
وزیر راه و شهرس��ازی گفت: از تجربه مسکن مهر 
و نمونه های ساخته شده در کشور به خوبی استفاده 
کردیم. از حسن این طرح ها با خبریم و معایب آن ها 
را نیز دیده ایم. س��اخت واحدهای مس��کونی جدید 
تقاضا محور اس��ت، به این معنی که هرجا که تقاضا 
باش��د، واحدهای مس��کونی احداث می شود حداکثر 
ظرف ۱۰ روز آینده ثبت نام در سامانه مجددا شروع 
ش��ده و بر اس��اس نیازی که مردم اع��لام می کنند، 

واحدهای مسکونی احداث خواهد شد.
وی ادام��ه داد: تامین زمین برای این طرح مراحل 
مختلفی دارد. در مرحله اول از زمین های درون شهر 
که متعلق به دولت اس��ت با تغییر کاربری اس��تفاده 
خواهیم کرد. در گام دوم زمین های در کنار ش��هرها 
با الحاق به ش��هر در این طرح به کار گرفته خواهند 
شد، به شرطی که بخش های زیرساختی آن ها آماده 
باش��د.  مرحله سوم  نیز احداث مسکن در شهرهای 

جدید است. 
قاس��می با اش��اره به فرآیند شناس��ایی متقاضیان 
واحدهای مس��کونی گف��ت: تع��دادی از نیازمندان 
شناس��ایی ش��ده اند. ۵۲۰ هزار نفر با اس��م و شماره 
ملی مش��خص شده اند که افراد تحت پوشش کمیته 
امداد و بهزیستی هس��تند. اما در نهایت ثبت نام در 
این سامانه مش��خص خواهد کرد که با توجه به فرم 
ج مشخص می شود که چه کسانی می توانند صاحب 

مسکن شوند.

وی افزود: این یک فرصت بس��یار اس��تثنایی است 
چراک��ه اولا زمین ه��ا متعل��ق به دولت اس��ت، ثانیا 
تس��هیلات خوبی اعطا می ش��ود و ثالثا ارائه خدمات 
ب��ه صورت رایگان توس��ط دولت انجام خواهد ش��د. 
یعنی همزمان با احداث واحدهای مسکونی نیازهای 
خدمات��ی مث��ل درمان��گاه، پ��ارک و نیازمندی های 
عمومی توسط دولت احداث شده تا شرایط اجتماعی 

برای سکونت مردم در واحدها فراهم شود. 
این عضو کابینه س��یزدهم ادامه داد: مسکن اساسا 
توسط بخش خصوصی ساخته می شود. بخش دولتی 
اساس��ا در ساخت مسکن موفق نبوده و بنا هم ندارد 
که در زمینه احداث مسکن ورود کند. دولت  احداث 
این واحدهای مس��کونی را هدایت و حمایت می کند 
و  در روزه��ای آین��ده با انب��وه س��ازان و تعاونی ها 
نشس��ت هایی برگزار خواهد شد که بخش خصوصی 

وارد این حوزه شود.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه بر اساس برآورد 
کارشناسی دقیق کشور به احداث حداقل سالی یک 
میلیون مس��کن نیاز دارد، گفت: سالانه حدود ۳۰۰ 
هزار واحد مسکونی در کشور ساخته می شود که این 
یعنی جای خالی احداث س��الانه ح��دود ۷۰۰ هزار 
واحد مس��کونی  که نیاز کشور است، وجود دارد. بر 
اساس گزارش دقیقی که در شورای عالی مسکن نیز 
ارائه شد، سهم هزینه مس��کن از سبد هزینه خانوار 
در روس��تاها ۱۸ درصد، در شهرها حدود ۳۲ درصد 
و در کلانش��هرها بالای ۴۵ درصد است. این سهم در 
تهران بالاتر نیز هس��ت که نش��ان می دهد در حوزه 

مسکن نیاز به اقدام فوری وجود دارد.
وی ادام��ه داد: طبیعی اس��ت که عرض��ه و تقاضا 
تعیین کننده قیمت مسکن است و اگر عرضه مسکن 
اضافه ش��ود، قیمت کم خواهد ش��د. نکته مهم این 
اس��ت که س��رمایه گذاری در بخش مس��کن نیز در 
این طرح دیده ش��ده است، یعنی بر اساس این طرح 
به کس��انی که به قصد فروش مس��کن می سازند نیز 

تسهیلاتی عرضه خواهد شد.

معاون گم�رک ایران گفت: براس�اس پیگیری های گمرک از 
واردکنن�دگان کامیون ه�ای رس�وبی در گمرک ته�ران، تمام 
ش�رکت ها اعلام آمادگی کردند تا پایان ماه جاری کامیون های 

خود را ترخیص کنند.
مهرداد ارونقی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا درباره آخرین 
تصمیم��ات برای تعیی��ن تکلیف کامیون ه��ای وارداتی رس��وبی در 
گمرکات کش��ور به ویژه گمرک شهریار اظهار داشت: با توجه به ابعاد 
و تبعات گسترده ترخیص نشدن کامیون های وارداتی این موضوع در 

اولویت رسیدگی و پیگیری گمرک ایران قرار گرفت.
وی با اش��اره به واردات این کامیون ها به کش��ور خاطر نشان کرد: 
در س��ال ٩۸ و براس��اس مفاد م��ادۀ ٣۰ قانون اح��کام دائمی برنامه 
های توس��عه، ش��رایط واردات این کامیون ها از سوی وزیر وقت راه و 
شهرسازی به مراجع ذیربط از جمله گمرک ایران ابلاغ شد. همچنین 
سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و وزارت صمت، در ابلاغیه های 
متعدد، اقدام به ارسال دستورالعمل ها و بخشنامه های مختلف درباره 
موضوعاتی مانند ردیف تعرفه کامیون های وارداتی، نحوه واردات آنها، 
شرایط کامیون های وارداتی و اسقاطی، مجوزهای قانونی و مقرراتی و 

تایید منشاء ارز کامیون های وارداتی کردند. 
مع��اون گم��رک ایران اف��زود: بنابراین براس��اس ابلاغیه ه��ا، برای 
صدور مجوز ترخیص کامیون های وارداتی تاییدیه اس��تاندارد ایمنی 
و کیفیت از س��ازمان ملی اس��تاندارد، تاییدیه استاندارد آلایندگی از 

س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت، تاییدیه خدمات پ��س از فروش و 
تایید اسقاط کامیون های فرسوده مشمول طرح، توسط سامانه اسقاط 
س��تاد مدیریت حمل و نقل و سوخت مورد نیاز است که باید توسط 
گمرک کنترل و پس از آن با رعایت سایر مقررات اجازه ترخیص این 

کامیون  ها داده شود.
ارونقی درباره تعداد این کامیون های رس��وبی در گمرکات کش��ور 
اظهار داش��ت: طبق آخرین گزارشات تعداد کامیون های رسوبی در ٩ 
گمرک کش��ور بیش از ٦۰۰۰ دس��تگاه است که در حال حاضر بیش 

از۱٣۰۰ دستگاه از این کامیون های وارداتی، فقط در گمرک تهران یا 
همان شهریار سابق رسوب کرده  است. 

وی با اش��اره به دلایل طولانی ش��دن روند ترخیص این کامیون ها 
گفت: اغلب این کامیون های وارداتی از برندهای معتبر اروپایی مانند 
DAF هلند، Renault فرانس��ه و Volvo س��وئد هس��تند که 
ب��ا واردات این کامیون ها موافقت ش��ده، اما ترخیص آنها از گمرکات 
اجرایی، به دلیل وجود مش��کلاتی از جمله عدم صدور ثبت سفارش، 
ع��دم مراجعه برخی از واردکنندگان جهت انجام تش��ریفات گمرکی، 
تطوی��ل در ص��دور مجوزهای قانونی مربوطه جه��ت ترخیص کالا از 
جمل��ه مجوزهای اس��تاندارد و محیط زیس��ت،  طولان��ی بودن روند 
اس��تعلام از نمایندگی های مرب��وط، عدم ارائ��ه کدرهگیری بانک به 

گمرک اجرایی و... متوقف شده و یا به کندی انجام می شود. 
مع��اون گمرک ایران ادامه داد: در نامه های متعدد به ش��رکت های 
واردکننده این کامیون ها ابلاغ و اعلام کرده ایم که چنانچه مش��کلی 
درخصوص ترخیص این کامیون ها وجود دارد فوری به حوزه معاونت 
امورگمرکی گم��رک ایران اطلاع دهند، درغی��ر این صورت چنانچه 
واردکننده ای، بدون دلیل، نس��بت به ترخیص کامیون های وارده اقدام 
نکند، پس از پایان مهلت یک ماهه، مقررات متروکه  نسبت به آن کامیون 
اعمال می شود.  ارونقی گفت: براساس پیگیری های گمرک از واردکنندگان 
کامیون های رسوبی در گمرک تهران، تمام شرکت ها اعلام آمادگی کردند 

تا پایان ماه جاری کامیون های خود را ترخیص کنند.

امکان ترخیص تمام کامیون های رسوبی در گمرک تهران تا پایان ماه 

آغاز عملیات احداث ۲ میلیون واحد مسکونی در آینده نزدیک
وزیر راه و شهرسازی خبر داد:

سرانه مصرف کره به نیم کیلو رسیدافزایش بیش از ۲.۵ برابری مبادلات ایران و ترکیه
عض�و هیئت رییس�ه ات�اق بازرگانی تبری�ز اظهار 
داش�ت: مجموع م�راودات تج�اری ای�ران و ترکیه 
در ش�ش ماه نخس�ت س�ال 99 به 2 میلی�ارد دلار 
نمی رسید اما امسال به 4 میلیارد و 700 میلیون دلار 

رسیده است.
رضا کامی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در مورد 
آخری��ن وضعیت تجارت ایران و ترکی��ه و همچنین اخبار 
منتش��ره مبنی بر بسته ش��دن مرز رازی روی کامیون ها و 
شهروندان ایرانی اظهار کرد:  در مرز رازی اصولا ترانزیت کامیون صورت نمی گیرد و می توان گفت 
هرگز و حتی قبل از شیوع کرونا نیز این مرز برای رد و بدل کامیون نبود. در مورد شهروندان نیز 
به خاطر موضوع کرونا هر دو کشور این مرز را بسته بودند که مدت کوتاهی است باز شده و اطلاع 

خاصی از مسدود شدن مجدد آن ندارم.
این فعال اقتصادی ادامه داد: حتی در یک بازه زمانی ترکیه این مرز را باز کرد اما ایران به علت 
محدودیت ه��ای کرونایی هنوز اقدام ب��ه این کار نکرده بود. بنابراین بیش��تر از این مرز رد و بدل 

قطارها اتفاق می افتد که آن هم برقرار بوده و به مشکلی برنخورده است.
وی اف��زود: می��زان مبادلات تجاری ایران و ترکیه رو به افزایش اس��ت، حتی میزان مبادلات دو 
کش��ور در ٦ ماهه امس��ال نس��بت به کل مبادلات در سال گذش��ته تقریبا برابری می کند و در ٦ 
ماه توانس��ته به کل میزان تجارت س��ال گذشته دست یابد، بنابراین تجارت ایران و ترکیه افزایش 

چشمگیری داشته است.
کام��ی تصری��ح کرد: جمع واردات و صادرات ٦ ماهه امس��ال ایران و ترکی��ه، ۴ میلیارد و 7۰۰ 
میلیون دلار اس��ت. درحالی که کل تجارت س��ال ٩٩ بین دو کشور ۴ میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار 
بوده اس��ت. در مقایسه همین بازه زمانی در س��ال گذشته، صادرات ٦ ماهه امسال ما ۲ میلیارد و 
٣۰۰ میلیون دلار و میزان واردات ۲ میلیارد و ۴۰۰ میلیون دلار است درحالی که در مدت مشابه 
س��ال گذش��ته میزان صادرات ما به ترکیه ۵۸۱ میلیون دلار و میزان واردات نیز ۱ میلیارد و ۱۲۰ 
میلیون دلار بوده اس��ت. وی ادامه داد: بنابراین مجموع مراودات ش��ش ماه نخست سال ٩٩ به ۲ 
میلیارد دلار نمی رس��ید اما امس��ال به ۴ میلیارد و 7۰۰ میلیون دلار رسیده است. بنابراین میزان 

افزایش بیش از ۲.۵ برابر بوده است.
عض��و هیئت رییس��ه اتاق بازرگان��ی تبریز در مورد عل��ل این افزایش حجم مب��ادلات گفت: ما 
برای تجارت با ترکیه همیش��ه موانع خاصی مانند تعرفه، ناکارآمدی توافقنامه تجارت ترجیحی ، 
مش��کلات نقل و انتقال پولی و معطلی ها در رفت  و آمدهای مرزی داشتیم، بعد از سال ۲۰۱۴ که 
تقریب��ا اوج تجارت ایران و ترکیه بود و حجم تجاری دو کش��ور از مرز ۲۲ میلیارد دلار گذش��ت، 
با روند کاهش��ی مواجه شد که سال گذش��ته متاسفانه به کمترین میزان خود در ده سال اخیر به 

میزان آن ۴ میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار رسید ولی خوشبختانه امسال با افزایش مواجه بودیم.
کام��ی اضافه ک��رد: تنش ها در مرز ای��ران و آذربایجان تاثیر خاصی بر م��راودات ایران و ترکیه 
نداشته است، اتفاقاتی از این دست همیشه در کشورها اتفاق می افتد و عموما تاثیر این چنینی بر 
تج��ارت نمی گ��ذارد، بنابراین از نظر تجاری و اقتصادی این موضوع تاثیری بر روابط ایران و ترکیه 

نداشته است.

امکان ترخی�ص تم�ام کامیون های رس�وبی در گمرک 
تهران تا پایان ماه 

مع��اون گمرک ای��ران گفت: براس��اس پیگیری ه��ای گمرک 
از واردکنن��دگان کامیون های رس��وبی در گم��رک تهران، تمام 
ش��رکت ها اعلام آمادگی کردند تا پای��ان ماه جاری کامیون های 

خود را ترخیص کنند.
مه��رداد ارونقی در گفت وگو با خبرن��گار اقتصادی ایلنا درباره 
آخری��ن تصمیمات برای تعیی��ن تکلیف کامیون ه��ای وارداتی 

رس��وبی در گمرکات کش��ور به ویژه گمرک شهریار اظهار داش��ت: با توجه به ابعاد و تبعات گسترده ترخیص 
نشدن کامیون های وارداتی این موضوع در اولویت رسیدگی و پیگیری گمرک ایران قرار گرفت.

وی با اشاره به واردات این کامیون ها به کشور خاطر نشان کرد: در سال ٩۸ و براساس مفاد مادۀ ٣۰ قانون 
احکام دائمی برنامه های توسعه، شرایط واردات این کامیون ها از سوی وزیر وقت راه و شهرسازی به مراجع 
ذیربط از جمله گمرک ایران ابلاغ شد. همچنین سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای و وزارت صمت، در 
ابلاغیه های متعدد، اقدام به ارسال دستورالعمل ها و بخشنامه های مختلف درباره موضوعاتی مانند ردیف تعرفه 
کامیون های وارداتی، نحوه واردات آنها، شرایط کامیون های وارداتی و اسقاطی، مجوزهای قانونی و مقرراتی و 

تایید منشاء ارز کامیون های وارداتی کردند. 
مع��اون گم��رک ایران افزود: بنابراین براس��اس ابلاغیه ها، برای صدور مجوز ترخی��ص کامیون های وارداتی 
تاییدیه اس��تاندارد ایمنی و کیفیت از سازمان ملی استاندارد، تاییدیه استاندارد آلایندگی از سازمان حفاظت 
محیط زیست، تاییدیه خدمات پس از فروش و تایید اسقاط کامیون های فرسوده مشمول طرح، توسط سامانه 
اسقاط ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت مورد نیاز است که باید توسط گمرک کنترل و پس از آن با رعایت 

سایر مقررات اجازه ترخیص این کامیون  ها داده شود.
ارونقی درباره تعداد این کامیون های رس��وبی در گمرکات کشور اظهار داشت: طبق آخرین گزارشات تعداد 
کامیون های رسوبی در ٩ گمرک کشور بیش از ٦۰۰۰ دستگاه است که در حال حاضر بیش از۱٣۰۰ دستگاه 

از این کامیون های وارداتی، فقط در گمرک تهران یا همان شهریار سابق رسوب کرده  است. 
وی با اش��اره به دلایل طولانی ش��دن روند ترخیص این کامیون ها گفت: اغلب این کامیون های وارداتی از 
برندهای معتبر اروپایی مانند DAF هلند، Renault فرانسه و Volvo سوئد هستند که با واردات این 
کامیون ها موافقت ش��ده، اما ترخیص آنها از گمرکات اجرایی، به دلیل وجود مش��کلاتی از جمله عدم صدور 
ثبت سفارش، عدم مراجعه برخی از واردکنندگان جهت انجام تشریفات گمرکی، تطویل در صدور مجوزهای 
قانونی مربوطه جهت ترخیص کالا از جمله مجوزهای استاندارد و محیط زیست،  طولانی بودن روند استعلام 
از نمایندگی های مربوط، عدم ارائه کدرهگیری بانک به گمرک اجرایی و... متوقف ش��ده و یا به کندی انجام 

می شود. 
مع��اون گمرک ایران ادامه داد: در نامه های متعدد به ش��رکت های واردکننده ای��ن کامیون ها ابلاغ و اعلام 
کرده ایم که چنانچه مشکلی درخصوص ترخیص این کامیون ها وجود دارد فوری به حوزه معاونت امورگمرکی 
گمرک ایران اطلاع دهند، درغیر این صورت چنانچه واردکننده ای، بدون دلیل، نسبت به ترخیص کامیون های 

وارده اقدام نکند، پس از پایان مهلت یک ماهه، مقررات متروکه  نسبت به آن کامیون اعمال می شود. 
ارونقی گفت: براس��اس پیگیری های گم��رک از واردکنندگان کامیون های رس��وبی در گمرک تهران، تمام 

شرکت ها اعلام آمادگی کردند تا پایان ماه جاری کامیون های خود را ترخیص کنند.


